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مسئول جلسه زیارت جامعه کبیره مسجد مسلم همدان گفت

معرفت افزایی و اطاعت از ولایت، نیاز جامعه امروز
میدان داری جوانان و نوجوانان و یادبود خاص شهدا؛ نقاط عطف جلسه

ســپهرغرب، گروه فرهنگی - سمیرا گمار: 
مســئول جلســه زیارت جامعه کبیره مسجد 
مسلم همدان گفت: جامعه کبیره به تبیین مقام 
ولایت می پردازد، از آنجایی که ما می خواستیم 
با معرفت افزایی نســبت به ولایت و اطاعت از 
علیهم السلام  معصومین  حضرات  دســتورات 
پیش برویم و رســیدن به ایــن مفهوم که ما 
هرچه داریم از ولایــت بوده، انقلاب ما هم زیر 
سایه ولایت است که به اینجا رسیده؛ پس بنای 

جامعه کبیره خوانی گذاشته شد.
مسجد کوچکی است که مختصات عجیب وغریبی 
ندارد، ابتدای هنرستان واقع شده و با مسیر همیشگی 
مــن متفاوت! برای همین علی رغم سرراســت بودن، 
دیــر آن را پیــدا می کنم؛ از یــک درب کوچک وارد 
می شــوم و تا محل برگزاری مراســم کــه در طبقه 
بالا اســت، فکر می کنم لابد یــک مجلس آن چنانی 
خواهد بود با حضور چند بانوی مســن! اما سر پله ها 
غافلگیر می شــوم، توزیع کتب زیارت جامعه کبیره و 
تســبیح های سبزرنگ توســط دختران نوجوان که با 
میهمانان آشــنا و غریبه خوش وبــش می کنند. وارد 
مجلس که می شــوم اولین چیزی که توجهم را جلب 
می کند، جایگاه ساده اما قشنگی است که برای شهدا 
تدارک دیده اند؛ عکســی از شهید ســتار ابراهیمی با 
همان نگاه معصومانه همیشگی، خیره به عکس بودم 
که دوســتم گفت »دختر حاج ستار صحبت می کند، 
شماره اش را بگیر برای مصاحبه!« وقتی دیدم خانواده 
شهدا هم حضور دارند، ذوقم بیشتر شد. داشت حرف 
می زد، از پــدر و مادرش و زندگی ای که گذرانده اند... 

بعد از آن شرح دعا شروع شد و قرائت دعا.
بــار دوم هم که به این مجلــس آمدم، مجلس به 
نام شــهید الوانی بود؛ شــهید عزیز مدافع حرمی که 
فرزند خردســالش لباسی شــبیه پدر بر تن داشت و 
کنار مادرش نشســته بود. ارادت من به این شــهید 
عزیز، صفای مجلــس و نمونه یک کار فرهنگی تمیز 
در ایــن محفل نوپا، کافی بود تا ســوژه هفته خود را 
انتخاب کنم و آن را با شــما به اشــتراک بگذارم که 
وصف العیــش، نصف العیش؛ متن زیر حاصل گفتگوی 
من با دو نفر از بانوان خادم این جلســه است که بعد 
از اذان مغرب یکی از همین شــب ها تهیه شد، از من 

خواستند نامی از آن ها به میان نیاید و الوعده وفا.
     ممنــون از وقتی که در اختیار رســانه 
ما قرار دادید؛ لطفاً برای شــروع گفتگو از این 

مجلس و شکل گیری آن برایمان بگویید.
ایــن مجلــس پیــرو فرمایــش رهبــر انقــاب 
)مدظله العالــی( مبنــی بر آتــش به اختیــار بودن 
گروه های مردمی شکل گرفت، اینکه وقتی مسئولان 
کاری انجام نمی دهنــد گروه های مردمی وارد میدان 
شوند، ما احســاس کردیم جای این جلسه در جامعه 

خالی است؛ یعنی مفاهیم عالیه زیارت جامعه کبیره، 
آبان ماه سال گذشته برای تشکیل جلسه اقدام کردیم 
که خوشبختانه تا به امروز هر هفته روزهای دوشنبه 
میهمان شــهدا و میزبان بانوان از اقشــار و ســنین 

مختلف در مسجد مسلم هستیم.
*چرا جامعه کبیره؟

بنده زمانی که به حج مشرف شده بودم، بعد از نماز 
که وارد بیت الله می شــدیم، افرادی با ظاهری خاص 
منبرهایی دورتادور خانه خدا گذاشــته و با یک عده 
همان جا در مورد مســائل مختلف صحبت می کردند؛ 
جالب است که چندین بار دیدم علیه مضامین زیارت 
جامعه کبیــره صحبت می کننــد، همان جا با خودم 
گفتم چیــزی را که دشــمن هدف گرفتــه، ما باید 
تقویــت کنیم. چراکه همین دعا اســت که به تبیین 
مقام ولایت می پردازد، از آنجایی که ما می خواســتیم 
با معرفت افزایی نسبت به ولایت و اطاعت از دستورات 
حضــرات معصومین علیهم الســام پیــش برویم و 
رســیدن به این مفهوم که ما هرچــه داریم از ولایت 
بوده، انقاب ما هم زیر سایه ولایت است که به اینجا 
رسیده؛ پس بنای جامعه کبیره خوانی گذاشته شد. با 
این توضیح که مجلس ما صرفاً دعاخوانی و سینه زنی 
یا کف زنی نباشــد، لذا تصمیــم گرفتیم که از حضور 
علما برای شرح دعا اســتفاده کنیم که به لطف خدا 

استقبال خوبی هم صورت گرفت.
     خســته کننده نیست؟ دعای طولانی و 

شرح آن و...
مداحان ما این دعا را بســیار زیبــا و بدون وقفه 
قرائت می کنند، مســتمعین هم اســتقبال می کنند؛ 
ضمن اینکه برنامه منحصر به این دو بخش نبوده و به 
مسائل دیگر نیز می پردازیم، یعنی هرهفته سه ساعتی 
که این محفل برپا اســت، برنامه های مختلفی داریم 
که جلسه یکنواخت نشــود و از طرفی مورد استفاده 

مستمعین هم باشد.
     چه برنامه هایی؟

بیان احکام مورد نیاز بانوان توسط یکی از اساتید 
حــوزه، معطــر کردن مجلــس به نام یک شــهید و 
پرداختن به گوشــه ای از زندگی اش با حضور خانواده 
او، اقامه عزا و جشن در ایام مقارن با شهادت و ولادت 
اهل بیــت )ع( و اعیاد مذهبی مثــل تعزیه خوانی در 
ایام محرم، پرده خوانی و قرائت دســته جمعی خطبه 
غدیر در عید غدیر، اجرای گروه سرود، پخش کلیپ، 
کتاب گردانی و مواردی از این قبیل که به تناسب ایام 

و شرایط انجام می شود.
     همه کارها توسط همین خانم ها صورت 

می گیرد؟
بله، خانم های مســجد و پایگاه؛ پایگاه بسیج اینجا 
بســیار فعال بوده و برنامه ها با هم فکری و مشــارکت 

انجام می شود.

     به بحث یادبود شهیدان در این مجلس 
بپردازیم... این مسئله خیلی برای من چشمگیر 

بود، ایده آن از کجا شکل گرفت؟
تــا پیش از این هر برنامه ای کــه در پایگاه برگزار 
می شد، به نام یکی از شهدا بود؛ وقتی پیشنهاد برپایی 
جلسه زیارت جامعه کبیره را به فرمانده پایگاه دادیم، 
بسیار اســتقبال کرد و پیشــنهاد او بود که هرهفته 
مجلس به نام یکی از شــهیدان متبرک شــود. ما هم 

از خدا همین را می خواستیم!
*خودتان شهدا را انتخاب می کنید؟

گاهی خانواده شــهدا خودشان پیشنهاد می دهند 
که در اینجا برای شهیدشــان مجلس بگیریم، گاهی 
هم ما با یک خانواده شــهید تماس می گیریم که در 
این برنامه حضور داشته باشند و ما میهمان شهیدشان 
باشیم؛ آن ها عکس و وصیت نامه ای از شهید می آورند 
و گوشه ای از زندگیشان توسط اعضای خانواده روایت 
می شــود، البته واقعاً کار خاصی نمی کنیم. اما به قول 
رهبــر انقاب )دامــت برکاته( زنده نگه داشــتن یاد 
شهدا، کمتر از خود شــهادت نیست و امیدواریم که 

خداوند از ما قبول کند.
     شهیدی بوده که مجلسش خیلی خاص 

باشد؟
بله، شــهدای گمنام؛ ماجــرا از این قرار بود که 
ما یک روز برای زیارت شــهدای گمنــام به میدان 
میشــان رفتیــم، هنــگام بازگشــت هم بــه مزار 
شــهدای دفن شــده در پارک مردم رفتیم، خانواده 
گفتند خوب اســت که یک جلســه هم در مسجد 
برای شــهدای گمنام بگیریم، یکی از دوســتان نیز 
هم زمان در قم به زیارت مزار شــهدای گمنام رفته 
بود و او هم پیشــنهاد مجلس شهدای گمنام را داد. 
وقتــی با یکــی از خانم ها بــرای هماهنگی مجلس 
شــهدای گمنام پارک صحبت کردم، گفت دوشنبه 
این هفته شهادت امام صادق علیه السام و سالگرد 
تشییع این شهدا اســت... معتقدیم که ما هیچ کاره 
بودیم، خود شــهدا این مجلــس را گرفتند. نیت ما 
سه شــهید غواص بود، اما این مجلس درنهایت به 
نام 175 شهید غواص برگزار شد؛ یکی از هم رزمان 
شــهدا نیز به ذکــر خاطرات نابی از این شــهیدان 
پرداخــت. خانم های مســجد حلوا درســت کرده 
بودند، دسته گل آورده بودند و واقعاً در این مجلس 
برای شهدا مادری کردند؛ مراســم بسیار با برکتی 
بود، فردای آن روز هم ســر مزار شهیدان رفتیم و 

مراسم خوبی هم در آنجا برگزار شد.
     تبلیغات برای حضور بانوان در این برنامه 

چطور است؟
ســال گذشته و در ابتدای کار ســه بنر در برخی 
از نقاط شــهر نصب کردیم، برگه هــای کوچکی نیز 
در دانشگاه ها، مســاجد و مدارس توزیع شد، دعوت 

پیامکی هم هر شب دوشنبه صورت می گیرد، دعوت 
چهره به چهره هم وجــود دارد، هرهفته حدود 200 
نفر میهمان داریم بــا یک پذیرایی مختصر؛ روزهایی 
که مقارن با مناســبت خاصی باشــد جمعیت از این 
بیشتر هم می شــود، در روزهای سرد هم شاید کمتر 
از این تعداد، البته این را عرض کنم که هرکســی تا 
نیامده، پاگیر نشــده؛ بعضی از شهدا خودشان افراد را 

به این مجلس می کشانند.
     اســتقبال از برنامه چطور اســت؟ از 

شرکت کنندگان بازخورد می گیرید؟
زیارت  ابتدایــی  جلســات  همــان  نفــر  چند 
جامعه کبیره را حفــظ کرده اند، برخی از خانم ها 
می گویند ما از منزل که بیــرون می آییم به نیت 
زیــارت ائمــه اطهار علیهم الســام اســت؛ یعنی 
تــا این حد رابطــه برقرار کرده انــد، حضور افراد 
مختلف از همه اقشــار و ســنین نشان دهنده این 
اســت که به لطف خدا برنامه را می پســندند. اگر 
هم بــه مطلبی نقد داشــته باشــند راحت آن را 
اینجا رابطه رئیس و مرئوســی  بیان می کنند، در 
نیســت، همکاری و تعاون دوستانه است؛ خیلی از 
موارد بوده که مخاطبــان دیده اند و ما ندیده ایم 

آن هــا گفته اند و ما اصاح  کرده ایم.
     یک مسئله خیلی قابل تأمل بوده و آن 

میدان دادن به نوجوانان و جوانان است
بله، جوانان و نوجوانان نقش ویژه ای در برپایی این 
مراســم دارند؛ هم حضور آن ها در مراسم و هم کمک 
در اجرای مراسم، اجرای برنامه ها بیشتر توسط آن ها 
صورت می گیرد. ضمن اینکه کار ما تشــکیاتی است 
و اگر این طور نباشــد، اصاً کار پیش نمی رود. اساس 

برنامه ما بر تقسیم کار بین افراد است.
     افــق و دورنمای شــما در این مجلس 

چیست و دوست دارید به چه نقطه ای برسید؟
اصل حرکت ما زمینه سازی برای ظهور است، چون 
از بزرگان خود شــنیده ایم که ایــن مجالس زمینه را 
بــرای ظهور آماده می کنند؛ به خدای متعال بســیار 
امید داریم، انشــاالله اگر یک نفر هم در جلسه خالص 

باشد، این امکان به فضل خدا فراهم خواهد شد.
     با آرزوی توفیق و سلامتی برای شما، اگر 

نکته ای به عنوان کلام پایانی هست بفرمایید.
ممنون از شــما، اصحاب رسانه ســفیران انقاب 
اســامی هستند... امیدوارم این مجلس به امضای آقا 
برســد؛ خیلی ها هم از وجود این جلسه اطاع ندارند، 
علت انتخاب مسجد مسلم مرکزیت نسبی این مکان 
بــود. از همین جــا اعام می کنیم کــه عاقه مندان 
می تواننــد روزهای دوشــنبه در این جلســه حضور 
داشته باشند، انشاالله با مرور زمان و دیدگاه دوستان 
صاحب نظر و دلســوز، این جلســه به پختگی کامل 

برسد.

کمپانی مالزیایی اقدام کرد

شکایت میلیارد دلاری از »دیزنی« و »فاکس«

ســپهرغرب، گروه فرهنگی: یک شرکت 
مالزیایی با شــکایت به دادگاه فدرال ایالت 
 1.75 غرامت  دریافت  خواســتار  کالیفرنیا، 
میلیارد دلاری از دو کمپانی فاکس و دیزنی 
به اتهام برهم زدن ساخت یک پارک تفریحی 

شد.
به گزارش مووی وب، کمپانی های فاکس و دیزنی 
 Genting Malaysia« از سوی شرکت مالزیایی
Berhad« بــه اتهام »اخــال در معامله و پا پس 
کشیدن از تعهدات« با شکایت سنگین 1.75 میلیارد 
دلاری مواجه شده اند؛ موضوع شکایت عقب نشینی 
فاکس و دیزنی از توافق ســاخت یک پارک تفریحی 
لوکس و مجلل اســت که قرار بود در حومه شــهر 

کوالالامپور احداث شود.
ماجــرای عقد این قــرارداد به ســال 2013 
برمی گــردد؛ زمانــی کــه کمپانــی مالزیایی این 
پیشــنهاد جذاب را به مســئولان شرکت فاکس 
ارائه داد، فاکس که برخاف یونیورســال و دیزنی 
تجربــه ای در حوزه پارک داری نداشــت، موافقت 
 Fox« کرد تــا اولین پارک تفریحی خــود با نام
World – دنیــای فاکــس« را در مالزی احداث 
کند و تفریحاتی با تم فیلم های محبوبش همچون 
»عصر یخبندان« و »ســیاره میمون ها« را در آنجا 

عرضه کند.
این قرارداد شــامل دریافت حق امتیاز سالیانه، 
بخشــی از درآمد گیشه پارک و همچنین محفوظ 
بــودن حق طراحی بازی های پــارک برای فاکس 
بود؛ پارکی که قرار بود وسط یک مجموعه اقامتی 
بزرگ تر شــامل مراکــز تفریحی دیگــر همچون 

کازینوها احداث شود.
طبق شــکایتی که کمپانی مالزیایی در دادگاه 
فــدرال ایالت کالیفرنیا مطرح کرده اســت، طبق 
توافقات فاز اول این پارک می بایست در نیمه اول 
ســال 2019 به بهره برداری برسد؛ اما فاکس عماً 
با ســنگ اندازی و عدم پشتیبانی فنی و مشورتی، 
پروژه را دچار مشکل کرده است و حالا با اعام لغو 
پروژه درصورت عدم افتتاح پارک تا 30 روز آینده، 

عماً چنان شرط نامعقولی مطرح کرده که می توان 
گفت آن ها از این شراکت انصراف داده اند. در این 
شکایت ذکر شــده که کمپانی مالزیایی دلیل این 
تأخیر و ســنگ اندازی ها را زیاده خواهی های مالی 
فاکس می داند و اینکه آن ها قصد دارند با استفاده 
از اهرم قدرت خود، ســهم بیشتری از درآمدهای 

پارک را از آن خود کنند.
فــارغ از این اختافات مالی، بــا ورود کمپانی 
دیزنی بــه ماجرا و خرید فاکس از روپرت مرداک، 
شرایط وضع پیچیده تری پیدا کرده است؛ ناظران 
معتقدند حالا با کشیده شدن پای دیزنی به عنوان 
مالک فاکس بــه این قرارداد، دیگر مذاکرات مالی 
مجدد نیز راهگشا نخواهد بود و آن ها چیزی جزء 

لغو این قرارداد را نمی خواهند.
عمــده دلیل این امر عدم تمایــل دیزنی برای 
ســپردن مدیریــت مجموعه هــای تفریحی خود 
به واســط های ثالث و ترجیح آن هــا برای کنترل 
مســتقیم دارایی هــای خــود و پرهیــز از صدور 
لیســانس برای شرکای غیر اســت. از سوی دیگر 
برخــاف فاکس کــه از احداث پــارک تفریحی 
خــود در میــان یــک مجموعه بزرگ  تر شــامل 
کازینو خوشــحال بود، دیزنی طبق سیاست های 
خانواده محــور خود از هرگونه شــراکت و احداث 
مجموعــه تفریحی در نزدیکــی کازینوها و مراکز 
قمار ابا دارد؛ مدارک تاریخــی زیادی وجود دارد 
که دیزنی لابی های ســنگینی انجام داده است تا 
در اطــراف مجموعه پارک های تفریحی اش چنین 

مراکزی وجود نداشته باشند.
حال شــرکت مالزیایــی با اســتفاده از تجربه 
وکای یک شــرکت حقوقی معروف که سال های 
طولانی بــه دونالــد ترامپ رئیس جمهــور فعلی 
آمریــکا خدمات حقوقی داده اســت، درنظر دارد 
تا عــاوه بر بازپس گیری 750 میلیون دلار هزینه 
سرمایه گذاری، برای جبران ضرر و زیان خود یک 

میلیارد دلار خسارت بگیرد.
هنوز هیچ کدام از دو کمپانی دیزنی و فاکس به 

این شکایت واکنش نشان نداده اند.


